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náčelník Jungmanovy župy. Doplňovalo vždy též práci naší 

jednoty, na níž také v tomto směru v současnosti 

navazujeme.  

135. výročí vzniku sokolské jednoty v Hodoníně ovlivnila též 

činnost na úseku kulturně-vzdělavatelském, což se promítlo 

především v publicistice. V Malovaném kroji č. 3 a 4 

(květen-červen a červenec-srpen) vyšel dvoudílný seriál 

nazvaný Sokol v Hodoníně. První část podává přehled 

vývoje od založení r.1872 do nacistické okupace. Autor – 

vzdělavatel v textu naznačil pohnutky ustavení zdejší 

jednoty, pramenící z potřeb místního národně 

osvobozeneckého hnutí získat účinnou oporu vůči násilné 

germanizaci města. Připomenul počáteční úskalí v podobě 

absence odpovídajících cvičebních prostor přetrvávající až 

do výstavby nové budovy České matriční reálky, poskytující 

ve večerních hodinách Sokolu svojí tělocvičnu. Vylíčil krajní 

nelibost a záludné tahy německých vládců na radnici, 

snažících se práci spolku všemožně blokovat, mimo jiné i 

personálně, zaměstnaneckým překládáním činovníků na 

jiné od Hodonína vzdálené pracoviště. V textu dále ukázal 

jak přes všechny nástrahy protivníkovi nekalé záměry 

nevyšly, o čemž svědčila zdařilá veřejná cvičení r.1887, 1891 

a 1900 na vzdory nijak neupravenému lučnímu a lesnímu 
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prostředí. Vyzvedl význam župního sletu župy Komenského, 

(kam hodonínská jednota tehdy příslušela) 13. 8. 1905, 

podbarvujícího historické Dny přátel Slovače, úlohu 

hodonínského Sokola v převratových dnech roku 1918 

v regionu (formování Národního výboru a Slovácké brigády 

v Hodoníně) a jeho velkou zásluhu na sportovním i 

kulturním rozvoji ve městě mezi dvěma světovými válkami. 

Stať uzavřel prezentací zdejšího boje za uchování celistvosti 

Československé republiky v 30.letech, kdy 2.května r.1936 a 

3.května roku 1937 se stal tehdejší divadelní sál a současně 

prostor Bia Sokol místem manifestací a zároveň pracovní 

zasedání rad slováckých i záhorských měst a obcí i spolků 

z obou stran Moravskoslovenského pomezí. Neopomenul 

v té souvislosti ani vzpomínku na tábor lidu před radnicí 

11.července roku 1938, kde velmi početný krojovaný útvar 

Sokolů vítal prof. dr. Seatona Watsona Scota Viatora, 

(účastníka tohoročních česko- slovenských porad 

v Luhačovicích) obhajujícího tu skutečné demokratické 

přístupy československé vlády k národnostním menšinám 

proti lživé propagandě henleinovců.  

Ve druhém příspěvku výklad pokračuje popisem činnosti 

hodonínské odbočky celostátní sokolské odbojové skupiny 

Jindra, v hodonínském okrese úzce spjaté se stejně široce 

rozvětvenou vojenskou ilegální 
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protinacistickou organizací Obrana národa. Obsahuje fakta 

o ukrývání zbraní, provozování ilegálních převodů českých 

vlastenců přes uzavřenou hranici na Slovensko, směřujících 

do formující se československé armády v exilu, 

zpravodajské aktivitě pro domácí podzemí i vedení našeho 

zahraničního odboje a finanční i materiální podpoře, nejen 

samotného hnutí, ale též rodin osob postižených persekucí. 

Zachycuje stupňující se omezování projevů sokolstva zákazy 

společenských večerů, veřejných cvičení, akademií a zábav, 

zatýkáním, kulminujícím po nástupu Reinharda Heydricha 

do funkce zastupujícího říšského protektora Aktion Sokol 

8.října r.1941 – masovým uvězněním předních funkcionářů 

a zastavením činnosti Sokola vůbec. Neopomíjí také 

vzpomínku na 9 umučených a popravených bratří 

z Hodonína, na jejíž trvalou památku, visí ve velké 

tělocvičně pamětní deska s uvedením jmen. Chronologicky 

pak následuje obraz poválečného dění, sjednocení 

tělovýchovných složek ( Sokola Orla DTJ FDTJ a fotbalových 

klubů) v Sokole, v intencích Košického vládního programu 

v l.1945-6. Připomínána jsou obnovená veřejná 

tělovýchovná vystoupení – Akademie probíhající 

v sokolovně 27.října r.1945, veřejné cvičení na stadióně 

10.června 1946 a tamtéž o pět dní později konaný župní 

slet.  
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Je na tom demonstrována perfektní příprava na XI. 

všesokolský slet, realizovaný v r. 1948. Byl poznamenán 

hektickou atmosférou po únorových událostech t.r. a proto 

tam z obav před nastupujícími nezákonnostmi zazněly 

hlasy, volající po zachování Masarykových a Benešových 

principů demokracie. Popsány jsou tam i následné zásahy 

vrcholící zrušením České obce sokolské, vyloučené 

z veřejného života více než na další čtyři desetiletí. Celá 

soustava se měnila od 1.1. r.1949, nižší články nahradily 

okresní a krajské výbory, řízené lidmi dosazenými akčními 

výbory. V Hodoníně se tak stalo 16.února t.r., nevyjímaje 

majetkový převod zanedlouho vše kompletně převzal n.p. 

Československé naftové doly a reliktem původního stavu 

zůstal ještě určitou dobu název Sokol. 

Zmiňován je rovněž pokus o vzkříšení Sokola v době 

československého jara r. 1968, odrážející se v našem městě 

v ustavení přípravného výboru T. j. Sokol a účasti jeho 

delegátů na Sjezdu Sokolstva v Praze na Žofíně 5. května t.r. 

postavili se tam za odvolání rezoluce ministerstvu vnitra, 

požadující anulování všech protiprávních opatření vůči 

Československé obci sokolské, nakonec po speciálně 

vyvolaném jednání na Radějově 
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tu převládlo stanovisko setrvat v rámci jednotné velké 

ČSTV, což bylo lokálně řešeno tak, že Sokol se stal odborem 

základní tělesné výchovy při T.j. Slovan. V této vazbě začal 

opravdu fungovat i se vzdělavatelským kolektivem a 

přetrval ještě v průběhu roku 1969. Problematika je 

podrobněji rozvedena v úvodu této knihy.  

Poslední pasáž vypráví o životnosti sokolských ideí, 

neupadajících v zapomenutí ani po další dvacetileté 

odmlce. Hned po Sametové revoluci r.1989, jakmile zmizela 

všechna omezení spolkového shromažďováni, okamžitě 

nastala revitalizace Československé obce sokolské 

v původní podobě, nevyjímaje Hodonín a Sokolskou župu 

Slovácko. Hodonínskou jednotu uvedla opět do života valná 

hromada 23.května 1990. Houževnatostí všech, kdo stáli u 

jejího znovuzrození byly dokonale zvládnuty počáteční 

nesnáze, restituce sokolovny a její generální oprava, 

stadionu v Rybářích a řešení majetkoprávních vztahů ke 

kinu Lucerna částečnou kompenzací. Dostala se opět do 

povědomí občanů zdařilou prezentací na župních i 

všesokolských sletech 1994, 2000 a 2006 i mnohostrannou 

nabídkou sportovní seberealizace. Nemálo se v tom zračí 

obětavá práce tří starostů Josefa Havelky, Vojtěcha Kopčeka 

a Mgr. Kamila Vinklárka.  
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V předvečer slavnostní Akademie jsme ve Slovácku 

zveřejnili článek (vyšel 13. listopadu) Sokol vzpomene 

výročí vzniku, zabývající se nejnovější historií hodonínské 

jednoty, hlavně děním v posledních letech.  

Na akademii upozornila navíc ještě pozvánkou upravenou 

farmou třídílné skládanky, s programem a letmým 

nástinem vývoje jednoty od r. 1872. 

Z pravidelně uskutečňovaných společenských akcí 

realizovala 30. dubna slavnost zahájení cvičebního roku na 

stadióně, spojenou s obvyklou veselicí pálení čarodějnic. 

6. července obvyklý zájezd do Velkých Bílovic na vzpomínku 

letos 592. výročí upálení mistra Jana Husa u zapálené 

hranice, kde přispěla tělovýchovnými kulturními prvky.  

Podnikla rovněž dva hromadné zájezdy na představení do 

Janáčkova divadla v Brně. 4. května tam shlédli účastníci 

hru Orfeus v podsvětí a 13. listopadu Cikánský baron. 

8. března obdržela jednota vysoké uznání od vedení města 

Hodonína. Br. Vojtěchu Kopečkovi a in memoriam br. Mudr 

Josefu Hrubému udělilo Cenu města Hodonína, oceňující 

přínos jejich sokolské působnosti k celkovému povznesení 

města. 
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Pro naši sokolskou jednotu zůstalo nadále jednou z priorit 

zušlechťování prostor zařízení sokolovny a stadionu 

v Rybářích. 

6. února její vedení jednalo s předsedou RSM Baník Šardice 

o možnosti pronájmu fotbalového hřiště na stadioně, které 

bude využívat oddíl kopané a stanovilo tyto podmínky: 

Provádět pravidelnou údržbu travnaté plochy, konkrétně 

důsledné sečení trávy a její podsazení a hnojení. Po čase se 

zjistilo, že oddíl kopané dohodnuté zásady nedodržuje. 

V případě stadionu se počítá s celkovou rekonstrukcí, a jak 

starosta br. Mgr. Vinklárek sdělil předsednictvu 2. dubna 

(následně též výboru) byla už podána žádost o grant. 

V sokolovně probíhaly stavební práce a úpravy v exteriéru i 

interiéru, včetně ohození vnějšího zdiva budovy a 

zhotovení velkých orientačních nápisů nad vchody od 

parkoviště u soudu a z Velkomoravské ulice. V souvislosti 

s tím došlo 14. května k ustavení investiční komise 
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ve složení br. Vinklárek, Varga, Václavík, Bezucha a 

Potůček. Podařilo se jí získat dotaci, jež však veškeré 

náklady nemohla pokrýt. Po předběžném probrání 

v předsednictvu přednesl starosta výboru výčet 

neodkladných úkonů, zůstávajících nad její rámec. Šlo o 

vybudování šaten a posilovny u sloupového sálu, zrcadlové 

stěny uvnitř něho, podhledu včetně osvětlení v malé 

tělocvičně, (nezakotveno v projektu) nové střešní krytiny 

nad kanceláří župy a herny poolu, vybudování sprchy v 3. 

patře posilovny (v kooperaci s nájemníkem panem 

Balusem), zajištění a odstranění příčiny zatápění kotelny 

při deštích a instalací skříně v sloupovém sále. Navíc 2. 

října předsednictvo pověřilo br. Vinklárka vykalkulovat 

cenu opravy střechy nad sálem kalanetiky a prověřit stav 

střešní plochy nad skladištěm v severní části objektu a 

zajistit případnou opravu. Ten 5. listopadu, po celkové 

kontrole postupu prací v sokolovně, podal 
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zprávu, v níž výboru uvedl další nadpráce k urychlenému 

provedení, a to opravu okapů – svodů ze střech na 3. 

poschodím, dálkového ovládání oken v obou tělocvičnách, 

téhož na venkovní žaluzie a vymalování velké i malé 

tělocvičny. 

1. ledna přestoupil z T. j. Slovan do naší sokolské jednoty 

oddíl zápasníků, pročež pracovní předsednictvo a vzápětí 

výbor rozhodli o převodu jeho majetku do vlastnictví 

Sokola. 

Oba orgány schválily 9. ledna nákup permanentek do 

Fitcentra pro členy naší jednoty za refundaci ceny po 

použití. 

Rozhodnutím 07000623 obdržela naše jednota dotaci ze 

Státního fondu životního prostředí ve výší 7,319.477 Kč na 

opatření sledující úsporu energií. 

S nástupním termínem 1. dubna byl k nám do stálého 

zaměstnaneckého poměru přijat br. Lukáš Svoboda ve 

funkci vrátného, po úspěšném absolvování zkušební doby. 
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K chystanému slavnostnímu zahájení cvičební sezony na 

stadioně 30. dubna výbor na návrh předsednictva udělil 

souhlas s poskytnutím příspěvku na občerstvení pro 

každého člena v hodnotě 30 Kč. 

4. září vyjádřil souhlas s kooptací sestry Evy Havlové za 

členku kontrolní komise T. j. Sokol v Hodoníně. 

2. října dále s využíváním herny stolního tenisu cvičenci 

tenisového oddílu. Současně pak s příspěvkem 4000 Kč na 

akci o pohár města Hodonína. 

5. listopadu se zabýval členskými příspěvky, jež stanovil pro 

dospělé 150 Kč a děti a důchodce 70 Kč. 

Jednoznačně kladně se postavil k doporučenému daru 

1500 Kč na předsilvestrovské posezení 30. prosince. 

Naší jednotě udělali v roce 2008 největší reklamu 

zápasníci. 19. dubna se zúčastnili mistroství žáků a juniorů 

ve volném stylu ve sportovní hale Bo- 
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hemians, kdy startovalo 165 závodníků z 18 oddílů. 

V kategorii juniorů se prosadili na přední místa Ondřej 

Dubský, ziskem titulu mistra ČR ve váze do 50 kg, Oldřich 

Kučera, končící jako třetí ve váze do 120 kg, Lukáš Svoboda, 

čtvrtý ve váze do 84 kg a Marek Lidák s Martinem 

Šamajem, kteří v téže kategorii dosáhli 6. místa. 

Pozadu nezůstali ani žáci, v jejichž kategorii obsadil 2. 

příčku ve váze 38 kg František Antoš, 3. ve váze 38 kg 

Michal Balák, 2. ve váze do 47 kg Lubomír Horníček, 4. ve 

váze do 53 kg Štěpán Antoš. V družstvech T. j. Sokol 

Hodonín vybojovala 2. místo za Havlíčkovým Brodem. 

10. května se znamenitě prezentovali na domácí půdě 

hodonínské sportovní haly, v tradičním Slováckém poháru 

města. Měl opět mezinárodní charakter. Mezi 126 borci 

účinkovali reprezentanti Slovenska, Švédska, Běloruska, 

Německa a Lotyšska. Hodonínští sokolští zápasníci podali 

opět znamenitý výkon, dokazující, že zvolená cesta 
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jejich oddílu přináší náležitý efekt. Docílili tu 5 prvenství. 

V kategorii mladších žáků ve váze do 37 kg Michal Balák, ve 

váze do 52 kg Štěpán Antoš a ve váze do 62 kg Jaroslav 

Kocián. V kategorii žáků ve váze do 38 kg František Antoš a 

ve váze do 47 kg Lubomír Horníček. Zviditelnili se rovněž 

v kategorii juniorů, v níž ve váze do 120 kg připadlo 

vítězství Oldřichu Kučerovi. 

Obhájci barev naší jednoty nechyběli ani na mistrovství ČR 

žáků a juniorů v řecko-římském zápase v Havlíčkově Brodě 

17. května. Pod vedením trenéra Jurmana dosáhli žáci 

v pořadí družstev 2. místa a v jednotlivcích Michal Balák ve 

váze do 38 kg a Lubomír Horníček ve váze do 47 kg 

dokonce tituly mistrů ČR. Stejný úspěch sklidili junioři 

Ondrej Lutský ve váze do 50 kg a Oldřich Kučera ve váze do 

120 kg. Dvě 3. místa ve váze do 85 kg a 100 kg připadla 

Lukáši Svobodovi a Martinu Šamajovi.  

Naše jednota byla jako vždy zapojena do již 9. ročníku 

Sportovních her, konaných v týdnu od 14. do 22.  
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června. Podílela se na organizaci i vlastním programu 

s hlavním pořadatelem TEZOU, správou města, Centrem 

pro rodinu a dalšími organizacemi. Její příslušníci se přímo 

exponovali v soutěžích ve volejbale, florbalu a malé 

kopané. 

Letos se výjimečně nekonal Běh Terryho Foxe, z jehož 

výtěžku bývá poukazován příspěvek, sloužící akcím na 

podporu boje proti rakovině. Sokol však patřil k hlavním 

aktérům Běhu olympijského dne, přičemž náš stadion 

v Rybářích představoval jeho startoviště. Průběh důstojně 

připomínal zrod 1. moderních olympijských her. Děti, mezi 

nimiž se pohybovala také drobotina z partnerského města 

Zistersdorfu, zvládly dráhu 1500 m, což lze hodnotit jako 

úspěch. 

Tentokrát zde byl přítomen vzácný host – olympionik a 

bývalý atlet Imrich Bugár.  

Sokolští reprezentanti se dočkali velkého uznání od 

představenstva města. Stanuli v řadě 



 

Strana -74-  Rok 2008 

nejlepších sportovců, jimž 25. června v zasedací síni 

radnice vyslovil poděkování a předal ocenění starosta 

města Mudr Lubor Šimeček. Jmenovitě členům družstva 

florbalu za 2. místo v dorostenecké 2. lize a zajištění 

postupu do 1. ligy, z jednotlivců pak zápasníkům Oldřichu 

Kučerovi, Jakubu Martincovi, Lukáši Svobodovi, Ondřeji 

Dubskému a Marcelu Hájkovi. 

Ve dnech 14. – 20. července t.r. dala sokolská jednota svůj 

stadion v Rybářích k dispozici pro Příměstský fotbalový 

kemp, vedený trenéry z ČR i USA. Kromě zápasů nabízel i 

jiné hry a soutěže. Cíle jsou v souladu s Tyršovými 

tendencemi. Rozvíjet hráčské obratnosti, techniku, a 

znalosti o fotbale, rozvíjet a posilovat morální vlastnosti 

člověka v kopané i životě, vytvořil dobré prostředí, kde se 

hráči nebudou učit pouze fotbal, ale budou mít radost a 

potěšení ze hry.  

Městská rada rozhodla uskutečňovat akt ocenění 

nejlepších sportovců dvakrát do roka, a proto ty 

nejzasloužilejší pozvala zase v podzim- 
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ním období do obřadní síně na radnici 26. listopadu, aby 

z rukou místostarostek Mgr. Zuzany Domesové a Ing. 

Milany Grayové převzali pozornosti a vyslechli poděkování 

za vzornou reprezentaci. Náleželi k nim zase příslušníci 

zápasnického oddílu T. j. Sokol,  

žáci Michal Balák (mladší), 

Štěpán Antoš (mladší) 

Jaroslav Kocián (mladší) 

Luboš Horníček (starší) 

Erik Kurtanič (mladší) 

Tomáš Domanský (mladší) 

K aktivitám hodonínských Sokolů patřila též angažovanost 

v pravidelně pořádném předvánočním Mezinárodním 

silničním běhu Hodonín – Holíč – Skalica, realizovaném 

letos v sobotu 13. prosince. Někteří se připojili k téměř 

stovce závodníků, vyrážejících ve 13:00 hodin 

z Masarykova náměstí v Hodoníně na 11 km trasu, končící 

na Náměstí slobody ve Skalici. Loni získaný primát si však 

udržel Polák Jakub Burghart těsným vítěz- 
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stvím nad Petrem Mikulenkou ze Slezanu Frýdek-Místek. 

Kulturně-vzdělavatelská činnost naší jednoty probíhala 

v tradičních formách – publikační, osvětové a 

společenských akcí. U prvních dvou byla tematicky 

preferována významná státní výročí roku, jak to také 

akcentovalo ústředí České obce sokolské. 

K 90. výročí vzniku Československa vzdělavatel zkoncipoval 

stať vyšlou s předstihem v Malovaném kraji, pod názvem 

Vznik Československa a Slovácká brigáda, která přehledně 

zachycuje převratové události v Hodoníně a jejich vliv na 

očišťování západního Slovenska od vzdorujícího 

maďarského potlačovaného aparátu a nastolování české 

státní moci na Břeclavsku a Mikulovsku. 

Zdůrazněna je tam zvlášť role dobrovolnického útvaru 

Slovácká brigáda, skládajícího 17. listopadu 1918 před 

hodonínskou radnicí přísahu na sokolský prapor. 



 

Strana -76- Rok 2008 

Pro zpravodaj Sokolské župy Slovácké byl ve strojopise 

odevzdán příspěvek, zabývající se předstupněm 

protinacistického hnutí odporu hodonínské sokolské 

jednoty po mnichovském diktátu r. 1938, podpůrnými 

akcemi vyhnancům ze zabrané části Břeclavska a bojem 

proti kapitulantským náladám, opírajícím se o soustavně 

otiskované odvážné statě na stránkách periodik 

Hodonínský Sokol a jeho tehdejší dočasné přílohy 

Zpravodaje Sokolské župy Slovácké. Dotýká se rovněž 

tvořící se organizace, sledující podvratnou činnost nacistů 

ve městě, z níž se hned po okupaci českých zemí vojsky 

hitlerovského Německa zrodila odbočka celostátní sokolské 

odbojové skupiny Jindra, na Hodonínsku úzce spjatá 

s obranou národa. 

Vzdělavatel spolu se starostkou Sokolské župy Slovácké 

sestrou Mgr. Vladimírou Potůčkovou se na pozvání T. j. 

Sokol Veselí n. Mor. 1. března zúčastnili semináře 

pořádaného v tamní sokolovně, věnovaného úloze Sokola 

v národněosvobozeneckém hnutí 
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před 1. světovou válkou. Sestra Potůčková jej obohatila o 

regionální fakta týkající se podílu Slovácké župy na tomto 

vývoji. Oba naši zástupci se zapojili také do diskuse. 

Pořádající veselská jednota si připomínala 111. výročí 

svého ustavení. 

24. května zastupoval vzdělavatel naší jednoty na jarním 

zasedání župních vzdělavatelů v Tyršově domě v Praze 

sestru Mgr. Věru Matuštíkovou. Při jednání byly 

přednostně probírány otázky vztahující se k přípravě XV. 

Všesokolskému sletu. Na základě analýzy posledních 

zkušeností byla akcentována potřeba hojnějšího zařazení 

dramaturgických a výtvarných prvků do programu sletu. 

Z toho důvodu byli přítomní požádáni, aby ve svém okruhu 

působnosti podchytili existující sokolské divadelní kroužky 

a získávali v jednotách výtvarníky k pomoci předsletové 

propagaci i sletovým potřebám. 

Dále se hovořilo o památkové péči, a to stavu pomníků a 

pamětních desek sokolským obětem 
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bojů a persekuce v obou světových válkách. 

Třetí prodebatovávanou záležitost představovala 

participace Sokola na oslavách 90. výročí vzniku 

samostatného československého státu. Vzdělavatelský 

odbor ústředí České obce sokolské připravil a přítomným 

rozdal zvláštní formuláře, kam měli vzdělavatelé jednot 

poznamenávat vše, co jejich složka k tomuto jubileu 

podnikla. V Hodoníně jsme se zadaného úkolu zhostili 

odpovědně, v duchu odkazu průkopníků, kteří dostali do 

vínku stát se protiváhou germanizátorům města. 

22. října se vzdělavatel zúčastnil semináře k 90. výročí 

vzniku Československé republiky, konaného pod 

patronátem Města a Krajského úřadu v Brně, v budově 

magistrátu. Na organizaci byl zainteresován též Sokol. 

Vedle toho figuroval mezi přednášejícími br. Nešpor, jenž 

vystoupil na téma Příspěvek Sokolstva ke vzniku ČSR. 

Časově jej vymezil od prvního sletu r. 1882 do roku 1918, 

přičemž stěžejní momenty promítl hlavně ve světle 

specifických brněnských poměrů. 
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31. října absolvoval stejně zaměřený seminář ve Skalici na 

Slovensku, pojímající danou problematiku šířeji, ještě 

z aspektu česko-slovenské vzájemnosti na 

Moravskoslovenském pomezí, včetně sokolských svazků. 

27. listopadu se v sokolovně uskutečnilo pravidelné 

zasedání vzdělavatelů jednot, svolané župní vzdělavatelkou 

sestrou Mgr. Věrou Matuštíkovou. Náš vzdělavatel jí tam 

předal zprávu o sokolské kulturně-vzdělavatelské činnosti 

v Hodoníně, jíž pak zahrnula do sumárního hlášení ústředí 

ČOS v Praze. Jako všichni přítomní od ní obdržel závazné 

pokyny předsednictva ČOS, jimiž se upravují zásady pro 

užívání sokolského znaku a vlajky, dále elaborát 

s kronikářskými údaji o významných sokolských 

osobnostech t. r. jubilujících a šestistránkovou brožuru, 

obsahující dvě přednášky pronesené v Tyršově kluby 20. 

dubna – doc. δ Evy Broklové CSc. – Masaryk – 

Československo – Sokol a Otakara Nacha. Podíl Soko- 
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la na vzniku Československa. Materiály budou využity pro 

naši vnitřní potřeby. 

Delegace hodonínského Sokola a Slovácké župy nikdy 

nezapomenuly podpořit vlastenecky zabarvené akce, 

řízené Městem nebo Masarykovou společností. I letos se 

vždy objevovaly u Masarykova pomníku 7. března, 14. září 

a 27. října. Pokaždé se tam připojovaly k aktu pokládání 

kytic a věnců správou města korporacemi a politickými 

stranami. Krojovaní činovníci spolu s Junáky částečně 

nahrazovali funkci čestné stráže, dříve vykonávanou vojáky. 

Osobitý ráz měla tentokrát manifestace v předvečer 

státního svátku zrodu republiky. Ovlivnilo jej nejen 

významné jubileum, ale především odhalení kopie jedné 

z částí zmizelého sousoší s legionářským motivem od 

akademického sochaře Aloise Bučánka, jež v l. 1931–1940 

a v modifikaci prof. Martina Poláka znovu v l. 1950-1961 

doplňovalo Masarykovu sochu. Autorem nynějšího díla je 

akademický sochař Jaroslav Jurčík z Mikulčic. 


